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REVISTA PRESEI 

 

 Cum se vor imparti cele 29 de miliarde de euro din PNRR: 434 de kilometri 

de autostrada si un spital nou pana in 2024 

Premierul Florin Citu a prezentat miercuri, 2 iunie, Planul National de Redresare si 

Rezilienta (PNRR) alaturi de vicepremierii Dan Barna, Kelemen Hunor si ministrul 

Investitiilor si Proiectelor Europene Cristian Ghinea. Documentul, publicat pe site-

ul Guvernului, contine peste 1.200 de pagini si dezvaluie cum vor fi impartiti cei 

peste 29 de miliarde de euro. 

 

"Vestea buna: PNRR a fost depus luni la Comisia Europeana. E un program foarte 

important pentru Romania. A fost lansat cand eu eram ministru al Finantelor, am 

fost implicat din primul moment. Vom avea un spital constuit in 2024. 

Transportul, educatia si sanatatea sunt principalele domenii din PNRR", a declarat 

Florin Citu marti seara. 

 

Documentul Integral 

 

Potrivit documentului publicat de guvernanti, PNRR este structurat pe 15 

componente care acopera toti cei 6 piloni prevazuti din regulamentul european: 

 

I. Tranzitia verde 

1. Sistemul de management al apei - 1,88 miliarde de euro 

2. Impadurim Romania si protejam biodiversitatea - 1,37 miliarde de euro 

3. Managementul deseurilor - 1,2 miliarde de euro 

4. Transport sustenabil - 7,62 miliarde de euro 

5. Fondul pentru Valul renovarii - 2,2 miliarde de euro 

6. Energie - 1,62 miliarde de euro 

 

II. Transformare digitala 

7. Cloud guvernamental si sisteme publice digitale - 1,89 miliarde de euro 

https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/politica/pnrr/
https://ziare.com/dan-barna/
https://ziare.com/kelemen-hunor/
https://ziare.com/cristian-ghinea/
https://ziare.com/politica/stiri-politice/plan-de-redresare-depunere-comisie-prezentare-publica-1681973
https://ziare.com/politica/stiri-politice/ghinea-pensii-pnrr-reforma-1682381
https://mfe.gov.ro/wp-content/uploads/2021/06/e42b3526cb88fd6829af6b6996e7b019.pdf
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III. Crestere inteligenta, sustenabila si favorabila incluziunii 

8. Reforme fiscale si reforma sistemului de pensii - 482 miliane de euro 

9. Suport pentru sectorul privat, cercetare, dezvoltare si inovare - 2,36 miliarde de 

euro 

 

IV. Coeziune sociala si teritoriala 

10. Fondul local pentru tranzitie verde si digitala - 2,1 miliarde de euro 

11. Turism si cultura - 200 milioane de euro 

 

V. Sanatate, precum si rezilienta economica, sociala si institutionala 

12. Sanatate - 2,45 miliarde de euro 

13. Reforme sociale - 167 milioane de euro 

14. Reforma sectorului public, cresterea eficientei justitiei si intarirea capacitatii 

partenerilor sociali - 155 milioane de euro 

 

VI. Politici pentru noua generatie 

15. Romania Educata - 3,6 miliarde de euro 

 

Premierul a explicat apoi si motivul pentru care o parte din PNRR o reprezinta 

imprumuturi. 

 

"De ce luam imprumuturi prin PNRR? Romania are o nevoie mare de investitii, iar 

aceste imprumuturi vor merge doar in investitii, nu in consum. Imprumuturile prin 

PNRR sunt la o dobanda mult mai mica decat cele normale, aproape zero. Toate 

investitiile din PNRR se termina in 2026", a mai relatat Florin Citu. 

 

O parte din obiectivele PNRR: 

 

 434 de kilometri de autostrada construiti; cu sistem ITS instalat si cu sisteme 

moderne de monitorizare si informare a utilizatorilor infrastructurii 

 52 de statii electrice construite (cu 264 de puncte de incarcare- o medie de 5 

puncte de incarcare/statie). 

 

https://ziare.com/politica/reforma/
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 Aplicarea unui nou sistem de taxare, in special pentru traficul greu din 

Romania, conform principiului "poluatorul plateste", inclusiv posibile 

stimulente pentru cei care detin vehicule cu emisii zero/reduse; 

 Cresterea cu 100% a cotei vehiculelor electrice/hibride din totalul parcului 

auto pana in 2026 (raportat la valorile din 2020); 

 311 km de cale ferata modernizata; 

 12.7 km de retea noua de metrou; 32 de trenuri noi de metrou 

 8,5 milioane cetateni care vor avea cartea de identitate electronica 

 30.000 de functionari publici instruiti digital 

 Reforma ANAF - cresterea ponderii veniturilor colectate cu 3 p.p din PIB 

raportat la valoarea medie a anilor 2019 si 2020 

"Am reusit sa incheiem o etapa foarte importanta, respectiv depunerea unui 

program care aduce in Romania, indraznesc sa spun, cea mai consistenta 

componenta de investitii raportata la interval de timp pe care a avut-o aceasta tara 

de la 1859 incoace si (...) pare ca ne scapa importanta majora a acestui moment, 

pentru ca prin depunerea acestui PNRR Romania acceseaza o resursa de dezvoltare 

cu un interval de timp foarte clar - 2026, o resursa care va schimba (...) 

semnificativ componente importante din statul roman si din modalitatea de 

functionare a acestui stat", a declarat Dan Barna, la prezentarea PNRR. 

 

El e adaugat ca, "chiar daca nu ar fi fost pandemia, Romania ar fi avut nevoie de 

reforme pentru ca de 30 de ani am vorbit foarte mult despre ele, dar in foarte putine 

ocazii ele s-au si intamplat". 

 (Sursa: ziare.com) 

 

 După nenumărate intervenții ale Federației SANITAS,  

Salariații din Asistența socială, izolați la locul de muncă, în starea de urgență, 

primesc în sfârșit un stimulent de risc.  
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Parlamentul a adoptat Legea de modificare a OUG 43/2020, lege care prevede 

acordarea unui singur stimulent de risc în valoare de 2500 de lei brut pentru 

salariații din Asistența socială care au fost izolați la locul de muncă în perioada 

stării de urgență! 

Stimulentul va fi impozitat doar cu 10%! 

Sursa de finanțare este și ea prevăzută: se acordă din fondul de salarii al 

angajatorului, sumele necesare fiind asigurate de la bugetul de stat , prin bugetul 

Ministerului Muncii.  

Această reparație vine foarte târziu, în opinia noastră, dar este totuși un câștig 

pentru colegii noștri care au dus greul acestei pandemii! 

Legea va fi trimisă spre promulgare Președintelui României și va produce efecte 

după publicarea în Monitorul Oficial! 

(Sursa: Federatia SANITAS) 

 

 Guvernul extinde acordarea indemnizaţiei de 41,5% din câştigul salarial 

mediu brut şi altor categorii de profesionişti 

Guvernul urmează să aprobe, în şedinţa de joi, un proiect de ordonanţă de urgenţă 

pentru completarea OUG nr. 132/2020 privind măsuri de sprijin destinate 

salariaţilor şi angajatorilor în contextul situaţiei epidemiologice determinate de 

răspândirea coronavirusului, precum şi pentru stimularea creşterii ocupării forţei de 

muncă, în sensul extinderii acordării indemnizaţiei de 41,5% din câştigul salarial 

mediu brut şi altor categorii de profesionişti. 

 

Proiectul de OUG vizează completarea Ordonanţei 132/2020 în sensul "extinderii 

acordării indemnizaţiei de 41,5% din câştigul salarial mediu brut prevăzut de 

Legea bugetului asigurărilor sociale de stat pe anul 2020, cu modificările şi 

completările ulterioare, şi persoanelor care au avut încheiate înainte de instituirea 

stării de urgenţă contracte de drepturi de autor şi drepturi conexe şi care au 

beneficiat de indemnizaţia prevăzută la art. XV alin. (4) din OUG 30/2020". 
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"Astfel şi aceste categorii de profesionişti vor putea beneficia de o formă de sprijin 

în condiţiile reluării activităţilor din domeniile de activitate respective, însă cu 

limitările prevăzute de actele normative prin care se stabilesc regulile de 

desfăşurare a acestora", se spune în nota de fundamentare a proiectului. 

 

De asemenea, se mai spune în document, pentru toate persoanele care beneficiază 

de acest drept "se reglementează actualizarea nivelului câştigului salarial mediu 

brut la valoarea prevăzută de Legea nr.16/2021 a bugetului asigurărilor sociale pe 

anul 2021, astfel că, începând cu data intrării în vigoare a actului normativ, vor 

beneficia de o indemnizaţie de 2.233 lei, faţă de cea anterioară de 2.253 lei". 

 

În aceeaşi şedinţă, Executivul va adopta şi un proiect de hotărâre pentru acordarea 

unor ajutoare de urgenţă în sumă totală de 1.381.600 lei pentru sprijinirea unui 

număr total de 341 familii şi persoane singure care se află în situaţii de necesitate 

ori deosebite cauzate de incendii, inundaţii, accidente, probleme grave de sănătate 

ori alte cauze care pot conduce la riscul de excluziune socială, în vederea 

ameliorării situaţiei socio-materiale, de locuit şi de sănătate a acestora. 

 

Tot printr-o hotărâre, Guvernul va aproba şi programul manifestărilor prilejuite de 

Ziua Eroilor - 10 iunie 2021. 

 

Pe agenda şedinţei de guvern figurează şi 3 proiecte de hotărâre privind 

suplimentarea bugetului Ministerului Tineretului şi Sportului din Fondul de rezervă 

bugetară la dispoziţia Guvernului. 

 

Astfel, MTS va primi sume de bani care vor fi alocate către federaţii sportive de 

profil în vederea susţinerii costurilor organizării unor evenimente sportive de 

anvergură europeană care vor avea loc în acest an în România. 

 

Respectiv, Federaţia Română de Atletism urmează să primească, prin MTS, 

2.930.000 de lei pentru organizarea Campionatului European pe Echipe Liga 1 

seniori. 

Federaţia Română de Tenis de Masă va primi 2.650.000 lei în vederea organizării 

Turneului Final al Campionatului European de Tenis de Masă, Seniori Feminin şi 

Masculin 2021. 
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De asemenea, pentru desfăşurarea unei grupe a Turneului Final al Campionatului 

European de Volei Seniori Feminin 2021, Ministerul Tineretului şi Sportului va 

vira către Federaţia Română de Volei suma de 4.795.000 lei în vederea achitării 

costurilor aferente pentru realizarea acestui proiect. 

 

În şedinţa Executivului va fi dezbătută spre aprobare şi o Propunere de politică 

publică în domeniul e-guvernării. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Florin Cîţu spune că joi va decide soarta României pentru următorii 10 ani: 

'Nu mai avem timp de pierdut' 

Premierul Florin Cîţu anunţă că în şedinţa de Guvern de joi va fi adoptat un 

"document de politică publică" în domeniul e-guvernării, care va constitui foaia de 

parcurs a digitalizării României pentru următorii 10 ani. "Vom aloca fondurile 

necesare pentru transformarea digitală a României", afirmă el. 

"Simplu, rapid şi în doar câteva click-uri. Aşa va decurge interacţiunea cu 

instituţiile statului! Acesta este mesajul pe care l-am transmis la prima reuniune a 

Comitetului pentru e-guvernare şi reducerea birocraţiei", a afirmat Florin Cîţu, 

miercuri seară, într-o postare pe Facebook. 

El a adăugat că în şedinţa de Guvern de joi va fi aprobat un document de politică 

publică în domeniul e-guvernării. 

"Nu mai avem timp de pierdut. Mâine, în şedinţa de Guvern, vom aproba un 

document de politică publică în domeniul e-guvernării, ce va constitui foaia de 

parcurs a digitalizării României pentru următorii 10 ani. Proiectul e-guvernare are 

toată susţinerea Guvernului şi a mea, ca prim-ministru. Vom aloca fondurile 

necesare pentru transformarea digitală a României", a explicat Cîţu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/florin-citu_3112.html
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 La Astra Rail Industries, joaca de-a șoarecele și pisica continuă! 

Muncitorii sunt hăituiți, ba chiar sunt considerați de către companie că sunt 

vinovați de faptul că nu vor să muncească, după 20-30 de ani de muncă grea pe 

salarii mici sau chiar degeaba. Ei, muncitorii, duc în suflet povara grea a vieții de 

zi cu zi, a cărei greutate o resimt pe zi ce trece! 

Sunt din păcate, actori ai pieței muncii ieftine, care din muncă nu reușesc să își 

acopere cheltuielile lunare, însă doresc să își păstreze demnitatea și invită 

permanent la dialog compania care îi sfidează! Și fac acest lucru din 18.05.2021!  

Până în 26.05.2021, compania le transmitea că nu dorește să discute pentru că nu 

vorbește decât cu sindicatul. Acel sindicat pe care muncitorii l-au suprimat pentru 

că și-au dat seama că i-a tradat! 

Vazându-se fără jucăria de casă, companie hărțuiește pe cei care muncitorii, peste 

400, au ales să le depună sub semnătură privată memoriul către companie și să 

rezolve prin soluționarea lui, conflictul! 

Încă odată compania încearcă să se prezinte precum acea persoană cu mai multe 

fețe și se victimizează! 

Nu încercați să vă transformați din reali agresori în victime, managerilor ai Astra 

Rail Industries S.A. ! 

Voi agresați integritate și securitatea socială a aproape 1000 de oameni din Drobeta 

Turnu Severin prin exploatarea muncitorilor sub forma sclaviei moderne.  

Din aceste considerente, joi, 03.06.2021, între orele 15.30 - 16.30, CNS Cartel 

ALFA filiala Mehedinți, în semn de solidaritate față de muncitorii de la Astra Rail 

Industries SA Drobeta Turnu-Severin, din respect faţă de muncitorii ai căror 

venituri se plasează în zona salariului minim pe economie, a imposibilității 

negocierilor contractelor de muncă, organizează o acțiune de pichetare în fața 

Prefecturii Mehedinți. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Senatorii au decis: Condamnați pentru corupţie nu vor beneficia de pensia 

specială 

Senatul a adoptat, miercuri, în plen, în unanimitate (118 voturi "pentru"), proiectul 

de lege care prevede că nu vor beneficia de pensie de serviciu militarii, poliţiştii şi 

funcţionarii publici cu statut special, membrii Corpului diplomatic şi consular, 

judecătorii Curţii Constituţionale, personalul aeronautic civil navigant, membrii 

Curţii de Conturi care au fost condamnaţi pentru infracţiuni de corupţie. 

Proiectul de lege are ca obiect de reglementare completarea mai multor acte 

normative, în sensul instituirii unor prevederi potrivit cărora persoanele 

condamnate pentru infracţiuni de corupţie să nu beneficieze de pensie de serviciu, 

scrie Agerpres.ro. 

"Nu beneficiază de pensia de serviciu personalul auxiliar de specialitate al 

instanţelor judecătoreşti şi al parchetelor de pe lângă acestea, personalul de 

specialitate criminalistică şi personalul care ocupă funcţii auxiliare de specialitate 

criminalistică, precum şi tehnicienii criminalişti din cadrul parchetelor, care au fost 

condamnaţi definitiv pentru comiterea unei infracţiuni de corupţie dintre cele 

prevăzute la art. 289-291 din Legea nr. 286/2009 privind Codul penal, dacă 

infracţiunea a fost săvârşită în calitatea pentru care persoana beneficiază/ar putea 

beneficia de pensie de serviciu", prevede textul adoptat. 

De asemenea, "nu beneficiază de pensia de serviciu militarii, poliţiştii şi 

funcţionarii publici cu statut special care au fost condamnaţi definitiv pentru 

comiterea unei infracţiuni de corupţie dintre cele prevăzute la art. 289-291 din 

Legea 286/2009 privind Codul penal, dacă infracţiunea a fost săvârşită în calitatea 

pentru care persoana beneficiază/ar putea beneficia de pensie de serviciu". 

În forma amendată a propunerii legislative de către Comisia juridică şi însuşită de 

plen, se prevede că de pensie de serviciu nu vor beneficia judecătorii Curţii 

Constituţionale, membrii Curţii de Conturi, persoanele care au îndeplinit funcţia de 

consilier de conturi, precum şi persoanele care au îndeplinit funcţia de auditor 

public extern în cadrul Curţii de Conturi, "care, chiar ulterior eliberării din funcţie, 

au fost condamnaţi definitiv pentru comiterea unei infracţiuni de corupţie ori s-a  
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dispus amânarea aplicării pedepsei pentru o infracţiune de corupţie, o infracţiune 

asimilată infracţiunilor de corupţie sau o infracţiune în legătură cu acestea, precum 

şi una dintre infracţiunile cuprinse în Codul penal la Titlul IV - 'Infracţiuni contra 

înfăptuirii justiţiei' sau în titlul V - 'Infracţiuni de corupţie şi de serviciu din Legea 

286/2009', dacă infracţiunea a fost săvârşită în calitatea pentru care persoana 

beneficiază/ar putea beneficia de pensie de serviciu, săvârşite înainte de eliberarea 

din funcţie". 

Potrivit celor adoptate, nu vor beneficia de pensia de serviciu nici funcţionarii 

publici parlamentari din structurile de specialitate ale Parlamentului, membrii 

Corpului diplomatic şi consular al României, precum şi personalul încadrat pe 

funcţii de execuţie specifice, personalul aeronautic civil navigant profesionist dacă 

au fost condamnaţi pentru o infracţiune de corupţie. 

Proiectul - iniţiat de deputaţii PNL Florin Roman şi Romeo Nicoară în legislatura 

trecută - a fost adoptat de Senat în calitate de Cameră decizională pentru unele 

articole şi se întoarce la Camera Deputaţilor pentru articolul IX, nou introdus în 

Comisia juridică a Senatului. 

"Punerea în mişcare a acţiunii penale, pentru una dintre infracţiunile menţionate, 

atrage suspendarea soluţionării cererii de acordare a pensiei de serviciu sau 

suspendarea acesteia, dacă a fost acordată până la soluţionarea definitivă a cauzei. 

(...) Dacă se dispune clasarea, renunţarea la urmărirea penală, achitarea sau 

încetarea procesului penal sau renunţarea la aplicarea pedepsei faţă de o persoană 

dintre cele menţionate, aceasta este repusă în situaţia anterioară şi se plăteşte 

pensia de serviciu de care a fost lipsită", se arată în articolul pentru care Camera 

Deputaţilor se va pronunţa în calitate de for decizional. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 

 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/florin-roman_3143.html
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 Raluca Turcan: Vârsta de pensionare va fi egală între femei și bărbați: 65 de 

ani/ 129.000 de români reveniţi din străinătate beneficiază de şomaj/ 

Problema locurilor de muncă va fi rezolvată doar prin investiții 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, a anunțat, miercuri seară, la Digi24, că vârsta de 

pensionare între femei și bărbați va fi egală, de 65 de ani, subliniind că nu se pune 

problema ca acest prag să fie depășit. 

 „Pe actuala lege, noi avem un plan de egalizare a vârstei de pensionare spre 

65 de ani, deja asumat până în anul 2030. (…) Acum, vârsta de pensionare a 

femeilor este 61,7, la anul va fi mai mult. Din ce în ce mai mult, până în anul 

2030, așa prevede actuala legislație. Vârsta de pensionare a bărbaților și a 

femeilor va fi egală”, a declarat Raluca Turcan, la Digi 24. 

Turcan a mai adăugat că în jur de 129.000 de români care s-au întors din străinătate 

au cerut să beneficieze de șomaj și că există loc de integrare pe piața muncii. 

Ministrul a mai spus și că singura soluție pentru rezolvarea problemei referitoare la 

forța și locurile de muncă o reprezintă investițiile în dezvoltarea economiei: 

 „Noi estimăm anul acesta că în activităţi sezoniere vor pleca undeva între 

670.000 şi 700 şi ceva de mii de oameni. Asta înseamnă că mai există 

aproximativ 300 de mii de oameni care posibil s-au întors, însă nu toţi sunt 

înregistraţi în sistemul de şomaj. Dimpotrivă, un lucru surprinzător: noi am 

avut măsuri active pentru cei care au fost concediaţi abuziv în străinătate – 

de exemplu peste 50 de ani sau între 18 şi 24 de ani – să poată să fie stimulat 

angajatorul să-i atragă în piaţa muncii, însă nu a fost foarte accesată această 

măsură şi de aceea în sistemul de şomaj în momentul de faţă avem 

înregistraţi aproximativ 129.000, dintre care indemnizaţi mult mai puţin. 

Deci undeva cred că sunt vreo 200.000 de români care nici nu s-au 

înregistrat în sistemul de şomaj, nici nu s-au reîntors în străinătate. Aşadar 

este loc de integrarea lor pe piaţa muncii (…) În perspectivă, soluţia nu este 

una pe care să vină să o inventeze un politician sau altul. Soluţia este una 

singură: atragerea de investiţii cu plusvaloare mare în ţară, care să creeze 

mai multe joburi mai bine plătite. Ministerul Muncii, singur, nu poate să facă 

lucrul acestea.  
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Aici este nevoie de un efort guvernamental de deschidere spre spaţiul 

investiţional, de credibilizare în ochii investitorilor străini astfel încât aceştia 

să-şi mute afaceri mai bine plătite în ţară”, a declarat Raluca Turcan, 

miercuri seară, la Digi24. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Turcan anunta ca a inceput discutii cu reprezentantii AMR pentru a 

identifica solutii de remediere a inechitatilor din salarizarea bugetarilor 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, a demarat miercuri discutii cu reprezentantii 

Asociatiei Municipiilor din Romania pentru a identifica cele mai bune solutii 

pentru remedierea inechitatilor din salarizarea personalului platit din fonduri 

publice. 

 

"Discutiile pe care le-am avut astazi cu reprezentantii Asociatiei Municipiilor din 

Romania (AMR) privind salarizarea personalului platit din fonduri publice, 

masurile necesare pentru profesionalizarea si eficientizarea serviciilor sociale, 

precum si pentru dezvoltarea sistemului de crese din Romania mi-au reconfirmat 

faptul ca reformele incepute de Ministerul Muncii si Protectiei Sociale sunt 

necesare si asteptate si la nivel local. 

 

In ceea ce priveste salarizarea, am demarat astazi discutiile cu reprezentantii AMR 

pentru a identifica impreuna cele mai bune solutii de remediere a inechitatilor 

profunde din salarizarea personalului platit din fonduri publice, a sistemului de 

sporuri, care de multe ori doar majoreaza veniturile, fara sa recompenseze conditii 

cu adevarat deosebite sau performante", a scris Turcan pe pagina sa de Facebook. 

 

Ea a subliniat ca a "invitat" AMR sa trimita propuneri care sa fie incluse 

in reforma sistemul de salarizare, provocarea fiind sa se dea posibilitatea 

primariilor performante sa continue sa stimuleze angajatii cu rezultate 

exceptionale. 

 

 

https://ziare.com/raluca-turcan/
https://ziare.com/amr/
https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/politica/reforma/
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"Cea de-a doua tema discutata astazi a vizat reforma din asistenta sociala si am 

constatat ca reprezentatii AMR inteleg corect nevoia de schimbare a paradigmei in 

acest domeniu. I-am rugat sa vina in sprijinul demersurilor noastre pentru a creste 

numarul de profesionisti, pentru ca resursa umana este esentiala daca ne dorim sa 

ajungem cu adevarat la cat mai multi oameni care au nevoie de sprijin si sa ii 

putem sustine cu servicii sociale integrate. 

In ceea ce priveste dezvoltarea retelei de crese din Romania, avem fonduri 

europene pe care le vom utiliza in acest scop, insa este important sa avem o 

evaluare a serviciilor de acest tip la nivel national, precum si a nevoii existente. 

Dupa diagnoza pe care AMR urmeaza sa o realizeze, vom relua discutiile pe acest 

subiect", a mai scris ministrul pe reteaua de socializare. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Piaţa muncii la raport: Numărul de potenţiali candidaţi contactaţi de 

companii a fost în luna mai de trei ori mai mare decât în luna aprilie. Aproape 

jumătate (47%) dintre joburile activate în luna mai au fost din categoria 

white-collar, 24% blue-collar şi 17% management 

Dintre joburile activate în luna mai, 14% au fost din domeniul IT, 13% din 

vânzări, 11% din domeniul tehnic, iar 10% din financiar şi contabilitate. 

Aproape jumătate (47%) dintre joburile activate în luna mai au fost din categoria 

white-collar, cu 50% mai multe decât în aceeaşi lună a anului trecut. 24% dintre 

joburile lunii mai au fost din categoria blue collar, iar 17% pentru poziţii de 

management şi coordonare echipe. 

Activitatea angajatorilor, dar şi a candidaţilor s-a intensificat în luna mai, conform 

raportului acestei luni de pe platforma BestJobs. Astfel, în luna mai 4.000 de noi 

candidaţi şi-au completat CV-ul pe platformă, iar numărul de potenţiali candidaţi 

contactaţi de companii a fost de trei ori mai mare decât în luna aprilie. 
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Aproape jumătate (47%) dintre joburile activate în luna mai au fost din categoria 

white-collar, cu 50% mai multe decât în aceeaşi lună a anului trecut. 24% dintre 

joburile lunii mai au fost din categoria blue collar, iar 17% pentru poziţii de 

management şi coordonare echipe. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Dezbatere în Herăstrău de Ziua Mondială a Bicicletei; participă preşedintele 

Iohannis, ministrul Mediului, primarul Nicuşor Dan 

Preşedintele Klaus Iohannis, ministrul Mediului, Apelor şi Pădurilor, Barna 

Tanczos, şi primarul general al Capitalei, Nicuşor Dan, participă, joi, la o dezbatere 

pe tema transportului sustenabil în România organizată de Asociaţia "Green 

Revolution" la Roaba de Cultură din parcul Herăstrău, de Ziua Mondială a 

Bicicletei - marcată pe 3 iunie. 

 

"Sub presiunea schimbărilor generate de perioada de restricţii şi pandemie, liderii 

UE au convenit asupra unui pachet cuprinzător care să contribuie la reconstrucţia 

economiei UE. Tranziţia verde şi durabilitatea reprezintă pietrele de temelie ale 

planului de redresare şi corespund angajamentului liderilor UE de a construi o 

economie şi o societate cu un nivel net al emisiilor egal cu zero până în 2050", se 

arată într-un comunicat al Asociaţiei "Green Revolution". 

 

Pentru a se atinge obiectivul de neutralitate climatică pentru 2050, sectorul 

transporturilor trebuie să îşi reducă drastic emisiile de gaze cu efect de seră - 90% 

până în 2050 - asigurând în acelaşi timp soluţii accesibile şi sănătoase pentru 

cetăţeni. Această decarbonizare accelerată nu poate fi atinsă fără integrarea 

mobilităţii active în mix-ul de transport, alături de transportul individual motorizat 

şi transportul public, spun organizatorii. 

 

Studiile europene arată că, dacă oamenii ar face o trecere masivă de la maşini la 

biciclete, până în 2050 s-ar economisi 24 de trilioane de dolari, iar emisiile de CO2 

provenite din transportul urban de pasageri s-ar reduce cu 11%, adaugă aceştia. 
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"Conform unui studiu realizat de Federaţia Europeană a Cicliştilor (ECF), 

ciclismul creează beneficii de cel puţin 150 de miliarde de euro în fiecare an în 

Uniunea Europeană. Aceste beneficiile apar nu doar în domenii specifice, izolate, 

cum ar fi transporturile sau politica de mediu, ci şi în multe altele, cum ar fi 

politica industrială, ocuparea forţei de muncă, sănătatea şi politica socială", arată 

sursa citată. 

 

La nivel mondial sunt în jur de două miliarde de biciclete, iar estimările vorbesc 

despre cinci miliarde prin 2050, după cum spune World Bank blogs. Acest lucru 

înseamnă că mai mult de jumătate din populaţia planetei ştie să meargă pe 

bicicletă. 

 

Dezbaterea, care va începe la 10,30, este moderată de preşedintele Asociaţiei 

"Green Revolution" şi "World Cycling Alliance", Raluca Fişer. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Vești bune: Vocile a sute de români care muncesc în străinătate au fost 

auzite 

Departamentul pentru Românii de Pretutindeni (DRP) anunţă că s-a deschis primul 

centru de vaccinare mobil la Punctul de Trecere a Frontierei Nădlac II, pentru 

românii care vin în ţară din diaspora. Vaccinarea se face cu serul Johnson & 

Johnson. 

”DRP, alături de o serie de instituţii publice ale statului român, a depus eforturi 

substanţiale pentru crearea de centre temporare de vaccinare anti-COVID-19 

dedicate diasporei, în punctele terestre de trecere a frontierei de la Arad, cele mai 

tranzitate din ţară. Astăzi, 2 iunie a.c., s-a deschis primul centru de vaccinare 

mobil, la Punctul de Trecere a Frontierei Nădlac II”, a transmis, miercuri, 

Departamentul pentru Românii de Pretutindeni, într-un comunicat de presă. 

Sursa citată a precizat că românii care intră în ţară vor putea să se vaccineze cu 

vaccinul Johnson & Johnson (doză unică), fără programare. 
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”Menţionăm că şi însoţitorii acestora care nu sunt cetăţeni români pot beneficia de 

acest vaccin. Centrul de vaccinare dispune de două amplasamente special 

amenajate. Unul dintre acestea este dedicată vaccinării, iar un altul este destinat 

supravegherii persoanelor cărora tocmai le-a fost administrat vaccinul”, a mai 

transmis sursa citată. 

Supravegherea posibilelor reacţii alergice ulterior vaccinării este realizată de către 

personal medical calificat din cadrul Direcţiei de Sănătate Publică Arad. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Florin Cîţu, invitat în Senat să discute despre politica de privatizare, la 

propunerea AUR / Dezbaterea ar putea avea loc pe 7 iunie 

Comitetul liderilor grupurilor parlamentare din Senat a decis ca propunerea AUR 

de a-l invita pe Florin Cîţu, pe 7 iunie, la Ora prim-ministrului, la dezbaterea din 

Camera Superioară a Parlamentului cu tema „Politica Guvernului de privatizare pe 

termen scurt şi mediu” să fie transmisă la Guvern pentru armonizare cu agenda 

premierului, relatează Agerpres. 

„În temeiul dispoziţiilor art 182 din Regulamentul Senatului, vă solicităm să îl 

informaţi pe prim-ministrul Guvernului României, domnul Florin Vasile Cîţu, 

pentru ca acesta să participe luni, 7 iunie, în cadrul Orei prim-ministrului, la 

dezbaterea cu tema ‘Politica Guvernului de privatizare pe termen scurt şi mediu'”, 

se arată în solicitarea grupului parlamentar AUR. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Premierul Florin Cîțu s-a numit președintele unui comitet care va negocia 

includerea Laserului de la Măgurele în consorțiul european ELI-ERIC, din 

care România a fost exclusă. Tot comitetul va coordona și monitoriza 

finalizarea construcției 

Premierul Florin Cîțu va conduce Comitetul privind proiectul Extreme Light 

Infrastructure – Nuclear Physics (ELI-NP), care a fost aprobat și constituit oficial, 

decizia semnată chiar de premier fiind publicată în Monitorul Oficial din 31 mai 
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2021. Din Comitetul care va negocia integrarea laserului de la Măgurele în 

consorțiul european Extreme Light – Infrastructure – European Research 

Infrastructure Consortium (ELI-ERIC) mai fac parte 4 miniștri. Noul comitet poate 

fi convocat de câte ori este nevoie, doar de Florin Cîțu, președintele organismului. 

Din comitet fac parte și ministrul cercetării, inovării și digitalizării Ciprian 

Teleman, ministrul investițiilor și proiectelor europene Cristian Ghinea, ministrul 

afacerilor externe Bogdan Aurescu, ministrul finanțelor Alexandru Nazare, 

președintele Consiliului Județean Ilfov Hubert Thuma, directorul general al 

Institutului Național de Cercetare-Dezvoltare pentru Fizică și Inginerie Nucleară 

„Horia Hulubei” (IFIN-HH) Nicolae Mărginean, consilierul prezidențial Ligia 

Deca, consilierul de stat din cadrul Cancelariei Prim-Ministrului pentru domeniile 

educație și cercetare și reprezentantul special al Guvernului României Sorin 

Costreie și directorul proiectului Extreme Light Infrastructure – Nuclear Physics 

(ELI-NP) – Călin Ur. 

Ce prevede decizia prim Ministrului României pentru constituirea, obiectivul și 

atribuțiile Comitetului privind proiectul Extreme Light Infrastructure – Nuclear 

Physics (ELI-NP): 

Prin aceasta, „se constituie Comitetul privind proiectul Extreme Light 

Infrastructure – Nuclear Physics (ELI-NP), denumit în continuare Comitetul, 

organism fără personalitate juridică”. 

„Comitetul este condus de către prim-ministrul Guvernului României, în calitate de 

președinte. 

Secretariatul tehnic al Comitetului este asigurat de către Secretariatul General al 

Guvernului. 

În exercitarea atribuțiilor, Comitetul emite instrucțiuni de implementare și 

elaborează rapoarte și analize. 

Comitetul are componența prevăzută în anexa care face parte integrată din prezenta 

decizie. 
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La lucrările Comitetului pot participa, în calitate de invitați, reprezentanții 

instituțiilor publice din România cu atribuții și competențe în domeniul cercetării 

științifice, precum și ai organizațiilor profesionale de profil și ai structurilor 

asociative ale autoritățile administrației publice. 

În situațiile temeinic justificate, la lucrările Comitetului pot participa înlocuitorii 

membrilor prevăzuți în anexă, anume desemnați în acest sens, cu informarea 

prealabilă a președintelui Comitetului. 

Comitetul are ca obiectiv coordonarea și monitorizarea finalizării construcției 

obiectivului Extreme Light Infrastructure – Nuclear Physics (ELI-NP), conform 

angajamentelor luate de România, și integrarea acestuia în consorțiul european 

Extreme Light – Infrastructure – European Research Infrastructure Consortium 

(ELI-ERIC). 

Comitetul are următoarele atribuții: 

 stabilește domeniile de intervenție și coordonatorii acestora; 

 stabilește acțiunile prioritare și măsurile specifice, la propunerea ministerelor 

de resort sau a instituțiilor publice competente; 

 stabilește calendarul de implementare; 

 monitorizează și evaluează îndeplinirea atribuțiilor. 

Membrii Comitetului și coordonatorii domeniilor de intervenție vor prezenta 

informări periodice, din oficiu sau la cerere. 

Ședințele Comitetului se convoacă periodic sau ori de câte ori este necesar, la 

solicitarea președintelui Comitetului. 

Agenda ședinței Comitetului se întocmește de către secretariatul acestuia pe baza 

propunerilor formulate și înaintate în acest sens de către membri și se aprobă de 

președintele Comitetului. 

Minuta și procesul-verbal ale fiecărei ședințe sunt semnate de către membrii 

Comitetului. 
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Comitetul interministerial își desfășoară activitatea pe baza regulamentului propriu 

de organizare și funcționare, pe care îl aprobă în prima ședință de lucru.” 

Componența Comitetului privind proiectul Extreme Light Infrastructure – Nuclear 

Physics (ELI-NP) 

1. Prim-ministrul Guvernului României – președinte (Florin Cîțu) 

2. Ministrul cercetării, inovării și digitalizării – membru (Ciprian Teleman) 

3. Ministrul investițiilor și proiectelor europene – membru (Cristian Ghinea) 

4. Ministrul afacerilor externe – membru (Bogdan Aurescu) 

5. Ministrul finanțelor – membru (Alexandru Nazare) 

6. Președintele Consiliului Județean Ilfov – membru (Hubert Thuma) 

7. Directorul general al Institutului Național de Cercetare-Dezvoltare pentru Fizică 

și Inginerie Nucleară „Horia Hulubei” (IFIN-HH) – membru (Nicolae Mărginean) 

8. Consilierul prezidențial – Departamentul de Educație și Cercetare din cadrul 

Administrației Prezidențiale – membru (Ligia Deca) 

9. Consilierul de stat din cadrul Cancelariei Prim-Ministrului pentru domeniile 

educație și cercetare, reprezentantul special al Guvernului României – membru 

(Sorin Costreie) 

10 Directorul proiectului Extreme Light Infrastructure – Nuclear Physics (ELI-NP) 

– membru (Călin Ur) 

Amintim că România a fost oficial exclusă din consorțiul european ELI-ERIC, 

aprobat de Comisia Europeană pe 5 mai 2021, deși suntem pilonul principal de la 

care a pornit toată povestea Consorțiului celor mai puternice lasere din lume din 

care mai fac parte Cehia și Ungaria – ELI Delivery Consortium (ELI DC), un ONG 

care a fost înființat în 2011 la inițiativa României, cu sediul la Bruxelles, pentru 

pregătirea ERIC. 

Pe 7 martie 2019, în premieră mondială, a fost atinsă puterea de 10 PetaWatts a 

Laserului. 

https://www.edupedu.ro/breaking-comisia-europeana-a-aprobat-formarea-noului-eli-eric-fara-laserul-de-la-magurele/
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Recentul laureat al premiului Nobel pentru Fizică, profesorul Gerard Mourou 

sublinia public rolul major cu care construcția acestui sistem în România a 

contribuit în acordarea acestei distincții. 

Directorul Institutului pe toată perioada construirii și punerii în funcțiune a 

Laserului, Nicolae Zamfir, a fost revocat din funcție în 2020, de către ministrul 

educației și cercetării la acea vreme, Monica Anisie, fiind numit un interimar – 

Nicolae Mărginean. Deși Tribunalul București a decis suspendarea ordinului de 

revocare a lui Nicolae Zamfir din funcția de director al Institutului Național de 

Fizică și Inginerie Nucleară – Horia Hulubei (IFIN-HH), în primă instanță, 

directorul interimar Nicolae Mărginean este în continuare pe post. 

Revenind la ELI-ERIC, documentele pentru înființarea noului ERIC fără România 

au fost depuse de către Cehia și Ungaria, în primăvara anului trecut. Pentru a putea 

face parte din consorțiul ERIC, România a depus în februarie 2021 un 

memorandum pentru a fi acceptată ca membru observator, ceea ce ar însemna că 

nu vom avea dreptul de vot în Adunarea Generală a ELI-ERIC. România poate să 

devină membru gazdă dacă reușim să negociem cu statele membre ELI-ERIC în 

acest sens.  

Din partea României, pentru ultimul an, șeful negocierilor pentru cel mai important 

centru de cercetare în fizică nucleară din sud-estul Europei a fost consilierul de stat 

Sorin Costreie, profesor de filosofie la Facultatea din București. 

Întrebat de Edupedu.ro cine este de vină pentru neincluderea României din start în 

ERIC-ELI, Costreie a dat de înțeles că responsabilitatea pentru eșec ar fi pe umerii 

ministrului Cercetării, Ciprian Teleman. Însă, Teleman a ajuns în funcție abia în 23 

decembrie 2021, iar ministerul pe care îl conduce, rupt din fostul Minister al 

Educației și Cercetării, a fost înființat oficial pe 1 aprilie 2021. Deci 

responsabilitatea a ajuns în curtea lui Teleman abia anul acesta, pe când Costreie 

este reprezentantul României în Adunarea Generală a ELI-ERIC de un an. 

(Sursa: edupedu.ro) 

 

 

https://www.edupedu.ro/breaking-ordinul-de-revocare-a-lui-nicolae-zamfir-din-functia-de-director-al-institutului-de-fizica-nucleara-a-fost-suspendat-de-tribunalul-bucuresti/
https://www.edupedu.ro/laserul-de-la-magurele-lasat-in-ofsaid-de-partenerii-din-cehia-si-ungaria-care-au-depus-la-comisia-europeana-cerere-sa-formeze-consortiu-de-infrastructura-de-cercetare-dragos-ciuparu-secretar-de-st/
https://www.edupedu.ro/document-ministrul-cercetarii-guvernul-a-depus-un-memorandum-pentru-statutul-de-observator-in-cadrul-consortiului-eli-eric-secretar-de-stat-excluderea-romaniei-ca-membru-gazda-avand-cel-mai-puter/
https://www.edupedu.ro/document-ministrul-cercetarii-guvernul-a-depus-un-memorandum-pentru-statutul-de-observator-in-cadrul-consortiului-eli-eric-secretar-de-stat-excluderea-romaniei-ca-membru-gazda-avand-cel-mai-puter/
https://www.edupedu.ro/exclusiv-cine-este-responsabil-pentru-esecul-romaniei-pe-tema-laserului-de-la-magurele-alegerile-din-decembrie-si-ministerul-cercetarii-acuza-sorin-costreie-reprezentantul-special-al-guvernului-pen/


CNSLR Fratia |  Revista Presei 3 iunie 2021 20 

 

 Rezervele valutare la BNR s-au redus în mai cu 738 milioane euro, la 37,57 

miliarde euro. Plăţile scadente în iunie în contul datoriei publice denominate 

în valută, directe sau garantate de Ministerul Finanţelor, însumează circa 92 

milioane euro 

Rezervele valutare la Banca Naţională a României se situau la finele lunii mai la 

nivelul de 37,57 miliarde euro, în scădere cu 738 milioane euro mai puţin decât în 

aprilie, a anunţat miercuri BNR. 

În cursul lunii mai au intrat în rezervă 759 milioane euro, reprezentând modificarea 

rezervelor minime în valută constituite de instituţiile de credit, alimentarea 

conturilor Ministerului Finanţelor, alimentarea contului Comisiei Europene şi 

altele. 

În acelaşi timp, ieşirile de fonduri s=au ridicat la 1,49 miliarde euro, reprezentând 

modificarea rezervelor minime în valută constituite de instituţiile de credit, plăti de 

rate şi dobânzi în contul datoriei publice denominate în valută şi altele. 

Nivelul rezervei de aur s-a menţinut la 103,6 tone. În condiţiile evoluţiilor 

preţurilor internaţionale, valoarea acesteia s-a situat la 5,21 miliarde euro. 

Astfel, rezervele internaţionale ale României (valute plus aur) la 31 mai  au fost de 

42,78 miliarde euro, faţă de 43,18 miliarde euro la 30 aprilie. 

Plăţile scadente în luna iunie 2021 în contul datoriei publice denominate în valută, 

directe sau garantate de Ministerul Finanţelor, însumează circa 92 milioane euro. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Cursul valutar a început luna iunie sub 4,92 lei/euro. ROBOR la 3 luni: 

1,53% 

Cursul de schimb leu/euro a început luna iunie la un nivel comparabil cu cel de la 

sfârşitul lunii mai, cotaţia de referinţă anunţată ieri la prânz de BNR fiind de 

4,9197 lei/euro. 

Indicele ROBOR la 3 luni, folosit pentru calcularea dobânzilor variabile la 

creditele în lei acordate înainte de luna mai 2019, a staţionat ieri la 1,53% pe an. 
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Indicele a scăzut luni, 31 mai 2021, la 1,53%, după ce timp de 14 zile a stagnat la 

cotaţia de 1,54%. 

Cursul leu/euro a închis luna aprilie în scădere, euro fiind cotat la 4,9247 lei, după 

ce pe 20 aprilie a atins un maxim istoric de 4,9279 lei. 

În aprilie, faţă de martie, cursul a scăzut cu 0,07%, iar de la începutul anului 

creşterea este de circa 1%. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Sindicatul Europol: În 70% din oraşe, poliţiştii din structurile poliţiei 

judiciare sunt planificaţi în serviciu de luni-vineri, de la 8:00-16:00, în 

weekend nu lucrează nimeni. Dacă se întâmplă ceva, sunt chemaţi de acasă, 

într-un fel de muncă „la negru” 

Sindicatul Europol afirmă că în 70 la sută dintre oraşele din România poliţiştii care 

ar trebui să documenteze activitatea grupărilor de crimă organizată sunt planificaţi 

în serviciu doar în timpul săptămânii, până la ora 16.00, iar dacă se întâmplă ceva 

după acea oră sau în week-end „sunt chemaţi de acasă, într-un fel de muncă «la 

negru», pe timpul lor şi pe banii lor”. Afirmaţiile vin în contextul asasinatului 

comis la Arad, unde omul de afaceri Ioan Crişan a murit după ce maşina sa a 

explodat. 

 „Vedem cum cei care ne conduc, guvernanţi, parlamentari, continuă să 

trăiască în nepăsare şi să izoleze un atentat cu bombă ca fiind o excepţie care 

nu se mai poate întâmpla. Ce nu ştiu însă nici opinia publică şi nici 

politicienii este că în 70% din oraşele României, poliţiştii din structurile 

poliţiei judiciare, adică cei care ar trebui să culeagă informaţii calificate, care 

lucrează în dosare penale şi care ar trebui să documenteze activitatea 

infracţională a grupărilor de crimă organizată (trafic de persoane, 

contrabandă cu ţigări, evaziune fiscală, trafic de droguri etc) sunt planificaţi 

în serviciu de luni-vineri, de la 08:00 – 16:00, în timp ce în weekend nu 

lucrează nimeni.  

Dacă totuşi se întâmplă ceva în afara acestor ore, poliţiştii sunt chemaţi de 

acasă, într-un fel de muncă «la negru», pe timpul lor şi pe banii lor, însă doar 
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după ce infracţiunea a fost comisă”, afirmă reprezentanţii Sindicatului 

Europol, miercuri, într-o postare pe Facebook. 

Ei adaugă că oamenii ar trebui să se întrebe dacă se simt în siguranţă „în condiţiile 

în care, în afară de ordinea publică, poliţiştii din structurile poliţiei judiciare nu 

sunt planificaţi în serviciu după ora 16:00, sau în zilele de weekend deloc” şi cine 

are interesul şi care este scopul pentru care după ora 16:00 şi în zilele de weekend 

nu sunt planificaţi în serviciu poliţiştii din cadrul structurilor de investigaţii 

criminale, investigarea criminalităţii economice, crimă organizată etc. 

 „Probabil că managerii care conduc structurile de poliţie au impresia că 

faptele de contrabandă, de trafic de persoane, de evaziune fiscală şi orice alte 

infracţiuni sunt comise doar de luni până vineri, între 08:00 – 16:00. Să nu 

fie prea târziu când vor constata că infracţionalitatea a fost scăpată de sub 

control pe anumite segmente, mai ales furturile de material lemnos, traficul 

de carne vie şi traficul de droguri”, spun reprezentanţii sindicatului. 

Omul de afaceri arădean Ioan Crişan a murit, sâmbătă, după ce maşina în care se 

afla a explodat în parcarea unui supermarket din Arad. 

Procurorul care conduce ancheta în cazul asasinării omului de afaceri arădean Ioan 

Crişan a dispus efectuarea mai multor expertize şi constatări criminalistice, a 

anunţat, luni, Parchetul General. Ancheta vizează infracţiunea de omor calificat cu 

premeditare, încadrarea iniţială fiind cea de omor. 

Premierul Florin Cîţu afirmă că România rămâne o ţară sigură după incidentul de 

la Arad în care un om de afaceri şi-a pierdut viaţa după ce un dispozitiv exploziv a 

fost amplasat în maşina sa. „Cu siguranţă vom afla ce s-a întâmplat acolo, vom 

învăţa şi nu vom mai permite astfel de evenimente”, susţine primul ministru. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Ministerul Dezvoltarii adopta normative noi privind construirea de crese. 

Ce prevede noua legislatie 

Ministerul Dezvoltarii a adoptat noi reglementari privind construirea de crese. 

Cseke Attila a subliniat ca fost nevoie de noi reglementari, pentru ca normativa in 
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vigoare de 24 de ani nu reflecta realitatea de astazi. "Noua reglementare va fi mai 

simpla, mai usor de aplicat, si va garanta crese sigure in caz de incendiu", a 

explicat el. 

 

"In 2002 au fost modificate regulile privind constructia de locuinte, de atunci nu a 

fost actualizata nicio prevedere privind constructiile. Ministerul Dezvoltarii va 

demara, inca in acest an, construirea noilor crese conform programului de 

guvernare, astfel a fost necesara si urgenta actualizarea normativelor din acest 

domeniu. Scopul este sa construim crese moderne, pe baza unor reglementari 

moderne", a spus Cseke Attila, potrivit unui comunicat de presa al UDMR 

 

Reglementarile in vigoare, de 79 de pagini, au fost reduse la 28, si acorda 

posibilitatea - cu respectarea tuturor criteriilor si prevederilor - amplasarii creselor 

in cadrul unor cladiri de birouri, acolo unde numarul de angajati si copii justifica 

acest lucru. 

 

"Scopul este de a incuraja natalitatea si de a ajuta tinerele mame in revenirea pe 

piata fortei de munca", a conchis ministrul. 

 

Pe langa elementele specifice legate de urbanism, arhitectura, rezistenta si 

securitate, noua reglementare va contine prevederi privind eficienta energetica din 

surse regenerabile. 

Totodata, noua reglementare va asigura 5 - 10 mp/copil spatiu de joaca in aer liber, 

un cabinet medical de cel putin 16 mp in cladire, si cel putin 8 mc de aer/copil in 

fiecare spatiu de joaca si dormitor. Noua reglementare va intra in vigoare dupa 

publicarea in Monitorul Oficial. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Senatul a adoptat inițiativa care instituie data de 15 noiembrie drept Ziua 

Revoltei Anticomuniste de la Braşov din 1987 

Plenul Senatului a adoptat, miercuri, un proiect prin care 15 noiembrie este 

declarată Ziua Revoltei Anticomuniste de la Braşov din 1987. 

https://ziare.com/udmr/
https://ziare.com/social/angajati/
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Proiectul, iniţiat de parlamentari de la PNL, susţinut de cei de la USR PLUS şi de 

un deputat PSD, este argumentat prin faptul că „fără revolta din 15 noiembrie 

1987, probabil, nu erau posibile evenimentele din 22 decembrie 1989. Luptătorii 

anticomunişti din 15 noiembrie 1987 au arătat că este posibil să te opui dictaturii 

comuniste. Din acest motiv este relevantă şi trebuie cinstită, cum se cuvine, Ziua 

Revoltei Anticomuniste de la Braşov din 1987, an de an, în data de 15 noiembrie”. 

Potrivit unui amendament admis la comisia de specialitate, titlul propunerii 

legislative se modifică după cum urmează: „Lege pentru declararea zilei de 15 

noiembrie ca Ziua Revoltei Anticomuniste de la Braşov din 1987”. 

Fondurile necesare alocate pentru comemorarea diverselor evenimente ale Revoltei 

Anticomuniste de la Braşov din 1987 pot fi asigurate şi din bugetele locale sau din 

bugetul autorităţilor şi instituţiilor publice, mai prevede actul normativ. 

Senatul este prima Cameră sesizată, forul decizional fiind Camera Deputaților. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Un nou membru in Consiliul de Administratie al CNAS, numit de Klaus 

Iohannis 

Presedintele Klaus Iohannis a semnat miercuri decretul pentru numirea Anisoarei 

Ancu in functia de membru al Consiliul de administratie al Casei Nationale de 

Asigurari de Sanatate, pentru un mandat de 4 ani, informeaza Administratia 

Prezidentiala. Ea a fost consilier si decorata de fostul sef al statului Traian Basescu. 

 

Astfel, seful statului Klaus Iohannis a semnat urmatoarele decrete, conform sursei 

citate: 

 

"- Decret privind acordarea Drapelului de lupta Regimentului 74 PATRIOT; 

- Decret privind acordarea Drapelului de lupta Institutului National de Medicina 

Aeronautica si Spatiala "General doctor aviator Victor Anastasiu"; 

- Decret pentru numirea doamnei Anisoara Ancu in functia de membru al Consiliul 

de administratie al Casei Nationale de Asigurari de Sanatate - pentru un mandat de 

4 ani; 

https://ziare.com/klaus-johannis/
https://ziare.com/politica/consilier/
https://ziare.com/basescu/
https://ziare.com/politica/klaus-iohannis/
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- Decret privind eliberarea din functia de procuror a doamnei Otilia Valeria 

Iosifescu, prim-procuror adjunct la Parchetul de pe langa Tribunalul Prahova - 

pensionare, la data de 5 iunie 2021". 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Cine este noul sef al Reprezentantei Comisiei Europene in Romania 

Iulia Ramona Chiriac a fost numita astazi, 2 iunie, sefa Reprezentantei Comisiei 

Europene la Bucuresti. In aceasta calitate, va fi reprezentanta oficiala a Comisiei 

Europene in Romania, sub autoritatea politica a presedintei Ursula von der Leyen. 

Mandatul sau va incepe la 1 iulie 2021. 

 

Iulia Chiriac are cetatenie romana si este diplomat de cariera. Are o experienta de 

aproape 20 de ani in afaceri europene, dobandita inclusiv la nivel local, in 

Romania. Prin prisma functiilor pe care le-a ocupat, a dobandit competente solide 

de comunicare strategica si de reprezentare politica, precum si o cunoastere 

aprofundata a contextului politic din Romania, ceea ce o face foarte potrivita 

pentru conducerea Reprezentantei Comisiei in tara. 

 

Ea este consul general al Romaniei in landul Bavaria din 2016 si face parte din 

serviciul diplomatic roman din 2008. Inainte de aceasta experienta de peste zece 

ani in functii diplomatice, a lucrat in administratia publica centrala si locala din 

Romania, avand atributii legate in special de pregatirea autoritatilor locale romane 

pentru aderarea tarii la UE. 

 

In cadrul Ministerului Integrarii Europene din Romania a fost responsabila in 

special de promovarea valorilor UE, de furnizarea de informatii privind 

oportunitatile de finantare, precum si de diseminarea cunostintelor despre UE prin 

organizarea de conferinte, seminare, campanii de informare si ateliere. 

 

Iulia Ramona Chiriac a absolvit Facultatea de Studii Europene a Universitatii 

Babes-Bolyai din Cluj-Napoca, Romania. Are doua diplome de master, una in 

studii europene si alta in studii de gen. 

https://ziare.com/ursula-von-der-leyen/
https://ziare.com/stiri/diplomat/
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Comisia are reprezentante in toate capitalele statelor membre ale UE si birouri 

regionale la Barcelona, Bonn, Marsilia, Milano, Munchen si Wroclaw. 

Reprezentantele sunt "ochii, urechile si vocea" Comisiei la fata locului, in statele 

membre ale UE, interactionand cu autoritatile nationale, cu partile interesate si cu 

cetatenii si informand mass-media si publicul cu privire la politicile UE. Sefii 

reprezentantelor sunt numiti de presedintele Comisiei Europene si sunt 

reprezentantii sai politici in statul membru in care sunt detasati. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Cele patru recomandări ale Comisiei Europene pentru România: Deficitul 

excesiv trebuie redus până în 2024, cel mai târziu 

Comisia Europeană recomandă României să reducă deficitul excesiv până în 2024, 

cel mai târziu, în contextul în care țara noastră este singura care a intrat în criză cu 

un deficit mult mai mare decât limita europeană de 3% din produsul intern brut și 

acum trebuie să corecteze acest dezechilibru. 

Comisia Europeană a lansat patru recomandări către România, în cadrul procedurii 

de deficit excesiv deschise pentru țara noastră, după ce a încheiat anul 2019 cu un 

deficit excesiv de 4,6%, deși la acea vreme nu era criză și toate celelalte state 

membre înregistrau excedent. 

Astfel, Comisia Europeană recomandă: 

1. România ar trebui să pună capăt situației deficitului excesiv până cel târziu 

în 2024. 

2. România ar trebui să atingă un obiectiv general de deficit public de 8,0% din 

PIB în 2021, 6,2% din PIB în 2022, 4,4% din PIB în 2023 și 2,9% din PIB în 

2024, ceea ce este în concordanță cu o rată de creștere nominală a 

cheltuielilor guvernamentale nete de 3,4% în 2021, 1,3% în 2022, 0,9% în 

2023 și 0,0% în 2024. Aceasta corespunde unei ajustări structurale anuale de 

0,7% din PIB în 2021, 1,8% din PIB în 2022, 1,7% din PIB în 2023 și 1,5% 

din PIB în 2024. 

https://ziare.com/barcelona/
https://ec.europa.eu/info/sites/default/files/economy-finance/com-2021-530-1_en_act_part1_v3.pdf
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3. România ar trebui să pună în aplicare pe deplin măsurile deja adoptate 

pentru 2021. Ar trebui să specifice și să pună în aplicare măsurile 

suplimentare necesare pentru corectarea deficitului excesiv până în 2024. 

Măsurile de consolidare bugetară ar trebui să asigure o corecție durabilă într-

un mod favorabil creșterii. Orice câștiguri neprevăzute ar trebui utilizate 

pentru a reduce deficitul administrației publice. 

4. Consiliul stabilește termenul limită pentru 15 octombrie 2021 pentru ca 

România să ia măsuri eficiente și să raporteze strategia de consolidare 

prevăzută pentru atingerea obiectivelor . Ulterior, România ar trebui să 

raporteze progresele realizate în punerea în aplicare a acestei recomandări 

cel puțin o dată la șase luni până când deficitul excesiv va fi corectat. 

În plus, România ar trebui să asigure aplicarea completă și eficientă a cadrului 

fiscal național. Pentru a asigura succesul strategiei fiscale pe termen mediu, va fi, 

de asemenea, important să se sprijine consolidarea fiscală cu reforme 

cuprinzătoare. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

 România, tot mai aproape de Spațiul Schengen: Comisia Europeană cere 

admiterea țării noastre, a Bulgariei și Croației 

Comisia Europeană a prezentat, miercuri, o strategie de reformare a Spaţiului 

european de liberă circulaţie Schengen, fiind propuse măsuri de optimizare a 

managementului frontierelor externe şi finalizarea procesului de admitere a 

României, Bulgariei şi Croaţiei, arată Mediafax. 

Comisia Europeană a transmis, miercuri, Parlamentului European şi Consiliului 

Uniunii Europene un document intitulat "Strategie în sensul unei funcţionări 

complete şi reziliente a Spaţiului Schengen". 

"Astăzi, Comisia Europeană prezintă o nouă Strategie pentru a face cea mai mare 

zonă de liberă circulaţie din lume - Spaţiul Schengen - mai puternică şi mai 

rezilientă", anunţă Comisia Europeană, conform unui comunicat postat pe site-ul 

propriu. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 3 iunie 2021 28 

 

Criza refugiaţilor, din 2015, a evidenţiat vulnerabilităţi în managementul 

frontierelor exerne şi în domeniul sistemului de migraţie, generând reintroducerea 

de controale la frontierele interne. De asemenea, au apărut controale suplimentare 

din cauza riscurilor teroriste. În plus, criza pandemiei a generat presiuni 

suplimentare asupra Spaţiului Schengen, astfel că multe state au reintrodus noi 

controale, afectând funcţionarea pieţei comunitare. 

"Restabilirea Spaţiului Schengen fără controale la frontierele interne este un lucru 

extrem de important pentru întreaga Uniune Europeană. Acest lucru a fost 

recunoscut de Parlamentul European şi de Consiliul European, care au cerut 

restabilirea funcţionării normale a Spaţiului Schengen. (...) Spaţiul Schengen 

reprezintă una dintre cele mai clare manifestări privind o uniune din ce în ce mai 

mare între statele membre şi între cetăţeni", arată Strategia, vizualizată de 

MEDIAFAX. 

Ce prevede strategia 

Strategia prezintă măsuri esenţiale pentru susţinerea şi oferirea de compensare 

pentru lipsa controalelor la frontiere în cadrul Spaţiului Schengen, precum şi 

acţiuni de creştere a rezistenţei la viitoare provocări. 

Comisia Europeană propune "un sistem eficient şi modern de management pentru 

frontierele externe ale Uniunii Europene", "consolidarea Spaţiului Schengen la 

nivel intern" şi "îmbunătăţirea sistemelor de guvernare pentru a stimula încrederea 

între statele membre şi pentru o mai bună pregătire în sensul gestionării crizelor". 

România, menționată în document 

Strategia prevede finalizarea extinderii Spaţiului Schengen, astfel încât Bulgaria, 

România, Croaţia şi Republica Cipru să beneficieze deplin de sistemul liberei 

circulaţii. 

Comisia Europeană aminteşte că "Bulgaria şi România au primit evaluări pozitive" 

privind integrarea în Spaţiul Schengen, iar, recent, acest lucru a devenit valabil şi 

pentru Croaţia. "Comisia Europeană consideră că acum este momentul cel mai 

potrivit pentru a da curs acestor evaluări pozitive şi cere Consiliului să ia măsurile 

necesare astfel încât Bulgaria, România şi Croaţia să devină membre ale spaţiului 

fără controale la frontierele statelor membre", subliniază Strategia. 
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De asemenea, Comisia Europeană consideră că şi Republica Cipru va putea adera 

la Spaţiul Schengen după finalizarea cu succes a procesului de evaluare. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Presedintele Klaus Iohannis, dezbatere online cu Popularii Europeni. "Sa 

vorbim despre viitorul Europei" 

Klaus Iohannis este presedintele Romaniei FOTO Facebook/ Klaus Iohannis 

Presedintele Klaus Iohannis a afirmat miercuri ca o prioritate in crearea Planului 

National de Redresare si Rezilienta (PNRR) a fost asigurarea unui echilibru intre 

nevoile nationale si cerintele planului general al Uniunii Europene. 

 

"Cand am realizat Planul National de Redresare si Rezilienta, ne-am concentrat sa 

asiguram un echilibru intre nevoile si prioritatile nationale - inclusiv infrastructura, 

sanatatea, educatia - si cerintele si obiectivele care au fost stabilite prin acord la 

nivel european in cadrul Planului European de Redresare", a spus seful statului la 

dezbaterea "Sa vorbim despre viitorul Europei" (Let's talk - Future of Europe), la 

care participa online. 

 

Seful statului a vorbit si despre perspectivele care au fost luate in considerare in 

crearea PNRR. 

 

"In ceea ce priveste Romania, am fost preocupati constant, in timpul procesului de 

negociere, la nivel european, de asigurarea unei cantitati considerabile de resurse 

care ar putea sustine in continuare nevoile noastre privind investitiile si dezvoltare, 

alaturi de stabilirea bazei pentru pregatirea economiei si societatii noastre pentru 

cererile viitorului, inclusiv tranzitiile la digital si la economia verde", a adaugat 

Iohannis. 

 

Dezbaterea este organizata de catre Grupul Partidului Popular European (PPE) din 

Parlamentul European. 

 

https://ziare.com/klaus-johannis/
https://ziare.com/politica/pnrr/
https://ziare.com/politica/acord/
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Alaturi de presedintele Romaniei, la eveniment vor mai participa presedintele 

grupului PPE din Parlamentul European, Manfred Weber si europarlamentarul 

roman Siegfried Muresan. 

 

Potrivit Administratiei Prezidentiale, aceasta este cea de-a doua dezbatere dintr-o 

serie de actiuni organizate de Grupul PPE, in contextul Conferintei 

privind Viitorul Europei, la prima participand cancelarul german Angela Merkel. 

 (Sursa: ziare.com) 

 

 Ministrul Aurescu: Planul de redresare economică pentru Republica 

Moldova este o dovadă solidă pentru solidaritatea UE cu această țară 

Planul de redresare economică pentru Republica Moldova este o „dovadă solidă” a 

solidarităţii Uniunii Europene cu această ţară, afirmă, într-un mesaj pe Twitter, 

ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu. 

„Salut anunţul Comisiei Europene privind Planul de redresare economică pentru 

Republica Moldova. Acesta este un gest de susţinere faţă de reformele din 

Moldova, un pas important pentru redresarea socio-economică pe termen lung şi o 

dovadă solidă a solidarităţii UE cu cetăţenii Republicii Moldova”, a scris şeful 

diplomaţiei române pe platforma de socializare. 

Comisia Europeană a aprobat, miercuri, un plan de redresare economică pentru 

Republica Moldova în valoare de 600 de milioane de euro pentru următorii trei ani. 

Banii vor fi oferiţi sub formă de granturi, asistenţă macro-financiară şi investiţii. 

Preşedintele Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, a declarat că acest plan de 

redresare economică pentru Republica Moldova reprezintă un efort fără precedent. 

„Republica Moldova se află la o răscruce de drumuri. Planul de redresare 

economică al UE constituie un efort fără precedent pentru a ajuta ţara pe drumul 

său spre redresare şi pentru a impulsiona o agendă ambiţioasă de reforme, în 

interesul cetăţenilor săi. Nu în ultimul rând, acest plan ilustrează forţa asocierii 

noastre şi solidaritatea în a combate împreună pandemia de COVID-19′, a afirmat 

Ursula von der Leyen. 

(Sursa: G4Media.ro) 

https://ziare.com/manfred-weber/
https://ziare.com/siegfried-muresan/
https://ziare.com/politica/dezbatere/
https://ziare.com/viitorul/
https://ziare.com/angela-merkel/
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 Regulile UE de disciplină bugetară privind datoria și deficitul vor rămâne 

suspendate şi în 2022 

Regulile de disciplină bugetară impuse statelor membre UE, care nu se mai aplică 

din luna martie 2020, vor rămâne suspendate şi în 2022, pentru a permite depăşirea 

crizei economice provocată de coronavirus, a anunţat miercuri Comisia Europeană, 

transmite AFP. 

Executivul comunitar se aşteaptă ca toate cele 27 de state membre să revină, până 

la finele lui 2022, la nivelul la care erau înaintea crizei. În această situaţie, „clauza 

derogatorie”, care permite depăşirea temporară a limitelor privind datoria şi 

deficitul prevăzute în Pactul de stabilitate, va înceta la finele lui 2023, a explicat 

miercuri Comisia Europeană. 

„Vom utiliza toate instrumentele pentru a ne pune economiile pe roate. Vom 

prelungi clauza de salvgardare în 2022, urmând a o dezactiva în 2023”, a declarat 

vicepreşedintele Comisiei Europene, Valdis Dombrovskis. „Anul acesta şi anul 

viitor, încurajăm statele membre să menţină politici bugetare favorabile creşterii, 

să păstreze investiţiile publice şi să profite de finanţările din planul european de 

relansare”, a adăugat Dombrovskis. 

În luna iunie a acestui an, UE va demara un proces istoric de emitere de datorii 

comune, pentru a finanţa subvenţiile şi împrumuturile în valoare de 672 miliarde 

de euro, care vor fi puse la dispoziţia statelor membre pentru a le ajuta să îşi 

finanţeze tranziţia verde şi digitală, în cadrul unui plan global de relansare în 

valoare de 750 de miliarde de euro. 

În paralel, la începutul lunii mai, Comisia Europeană şi-a îmbunătăţit previziunile 

de creştere pentru acest an şi cel viitor, graţie punerii în aplicare a planului de 

relansare şi progreselor înregistrate de campaniile de vaccinare în Europa. Pentru 

zona euro, Bruxelles-ul mizează pe o creştere economică de 4,3% în 2021 şi un 

avans de 4,4% în 2022. 

Cu toate acestea, criza economică provocată de pandemie a obligat guvernele să 

majoreze semnificativ cheltuielile publice pentru a susţine companiile şi locurile de 

muncă.  
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O consecinţă a acestor politici bugetare stimulative este creşterea raportului datorie 

publică-PIB peste pragul de 100% în cazul zonei euro. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Comisia Europeana introduce portofele digitale pentru cetatenii UE 

Comisia Europeana va propune joi introducerea asa-numitelor portofele digitale, 

care vor oferi acces la o gama larga de servicii pentru cei 450 de milioane de 

locuitori din blocul comunitar, un nou pas spre o mai mare integrare dupa 

pandemia de Covid-19, informeaza Bloomberg. 

 

Aceste portofele digitale vor putea fi folosite de catre cetatenii UE drept acte de 

identitate digitale pe care sa stocheze date personale si documente oficiale precum 

permise auto, retete medicale si diplome de studii. 

 

"Conform noilor reguli, Portofele Digitale Europene vor fi disponibile pentru toti", 

se arata intr-o varianta preliminara a propunerii consultata de Bloomberg. 

 

Mai multe state europene ofera deja forme digitale de acte de identitate, astfel ca 

noua aplicatie propusa de Executivul comunitar ar interactiona cu sistemele 

existente si ar oferi cetatenilor UE dreptul la un serviciu care este recunoscut la 

nivelul intregului bloc comunitar. Portofelul digital nu va fi obligatoriu, sustine 

Bloomberg. 

Pandemia de Covid-19 a accelerat procesul de integrare europeana in conditiile in 

care anul trecut statele membre au cazut de acord asupra unui program de stimulare 

economica concentrat pe investitii in energie verde si digitalizare, program sustinut 

de imprumuturi comune. In plus, guvernele statelor membre au insarcinat Comisia 

Europeana sa achizitioneze vaccinuri in numele lor si de asemenea au introdus 

certificate de calatorie pentru cei care au fost vaccinati, au un test negativ sau si-au 

revenit dupa virus. 
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Gratie noilor portofele digitale, care vor fi sub forma unei aplicatii pe telefon, 

similare cu cele utilizate pe telefoanele Android si Apple, cetatenii UE vor putea sa 

inchirieze automobile in afara tarii lor de origine, sa isi dovedeasca varsta, sa 

solicite un imprumut, sa deschida un cont bancar, sa depuna o declaratie fiscala si 

sa se inscrie la o universitate. Comisia Europeana si-a propus sa livreze un 

instrumentar tehnic care sa poata fi folosit la introducerea portofelelor digitale pana 

in luna octombrie 2022. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Statele membre deblochează un Regulament european privind achizițiile 

după aproape zece ani / Negocierile cu Parlamentul European, programate să 

înceapă în vară 

Ambasadorii statelor membre au convenit, miercuri, asupra unui mandat de 

negociere al Consiliului UE cu Parlamentul European cu privire la un regulament 

pentru crearea unui instrument internațional de achiziții (IPI), al cărui scop este să 

regleze condițiile de concurență echitabile pe piețele mondiale de achiziții. 

IPI este un instrument comercial care va oferi Uniunii Europene pârghia necesară 

de negociere pentru a deschide piețele de achiziții din țările terțe și pentru a asigura 

accesul și condiții de concurență echitabile pentru companiile din UE pe aceste 

piețe, precizează un comunicat de presă al Consiliului. 

„Dacă piața de achiziții dintr-o țară terță este închisă companiilor din UE, Uniunea 

ar putea închide segmente ale propriei piețe de achiziții ca răspuns. O piață 

deschisă a achizițiilor publice va stimula concurența și transparența, va reduce 

costul bunurilor și serviciilor publice pentru contribuabili și va reduce la minimum 

riscul corupției”, a declarat Augusto Santos Silva, ministrul afacerilor externe din 

Portugalia, țară care deține Președinția rotativă a Consiliului, sub al cărei mandat a 

fost declocat acest Regulament. 

IPI ar permite UE să limiteze sau chiar să excludă accesul la piețele sale de 

achiziții publice pentru operatorii economici originari din țări care aplică măsuri 

restrictive sau discriminatorii companiilor din UE. 

https://ziare.com/apple/
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Decizia de miercuri vine la mai bine de 9 ani de la prima propunere a Comisiei 

Europene privind un astfel de Regulamnet care vizează achizițiile publice. 

La 21 martie 2012, Comisia Europeană a prezentat o primă propunere privind 

instrumentul internațional de achiziții publice, dar care nu a reușit să obțină 

sprijinul necesar în cadrul Consiliului. 

În ianuarie 2016, Comisia Europeană revine cu o propunere modificată de 

regulament. 

Modificările introduse de Comisie în 2016 au avut ca scop eliminarea anumitor 

aspecte ale instrumentului care au fost percepute ca negative și simplificarea 

procedurilor, scurtarea investigațiilor și reducerea numărului de actori implicați în 

implementare. 

Cu toate acestea, impasul a rămas, deoarece statele membre au avut opinii diferite 

în Consiliu. 

În martie 2019, Consiliul European a intervenit și a cerut reluarea discuțiilor în 

Consiliul UE, încurajând discuțiile între statele membre. 

Președinția portugheză a prezentat, la începutul lunii ianuarie, un proiect de text, 

bazat pe propunerea Comisiei din 2016. 

Pașii următori 

După aprobarea de către ambasadorii UE a mandatului Consiliului, Parlamentul 

European este așteptat să își precizeze punctul de vedere, iar negocierile între 

instituțiile UE, pentru o variantă finală a Regulamentului privind achizițiile, sunt 

programate să înceapă în această vară. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Conferinţă Google pe tema a două reglementări europene, organizată joi 

Google organizează, joi, o întâlnire cu presa din Europa Centrală şi de Est pe tema 

a două importante reglementări europene, conform unui comunicat de presă al 

companiei. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 3 iunie 2021 35 

 

În cadrul evenimentului va fi abordată tema reglementărilor Digital Markets Act 

(DMA) - referitoare la competiţie, şi Digital Services Act (DSA) - privind protecţia 

consumatorilor, a confidenţialităţii şi aspecte precum combaterea dezinformării. 

 

Potrivit Google, la conferinţă speaker va fi Matt Brittin, preşedintele Google pe 

zona EMEA (Europe, the Middle East and Africa).  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Prețul petrolului european (BRENT) a depășit 70 de dolari/baril, pentru 

prima dată în ultimii doi ani. Cotațiile petrolului american (WTI) sunt și ele la 

maximul ultimilor doi ani și jumătate. 

Scumpirea petrolului este pusă de analiști pe seama optimismului generat de 

reducerea restricțiilor și reluarea călătoriilor pe perioada de vară, ceea ce va crește 

cererea de carburanți. De asemenea, datele economice din China indică o creștere a 

producției în luna mai, după o încetinire în aprilie. 

Prețurile de livrare la termen au crescut în tranzacțiile de marți dimineața cu 1,2%, 

până la 70,15 dolari pe baril pentru pretrolul BRENT din Marea Nordului, în timp 

ce țițeiul american de referință (WTI) a ajuns la 67,6 dolari pe baril, în creștere cu 

2% față de închiderea de vineri (luni a fost zi liberă în SUA). 

Potrivit Reuters, cererea de benzină din SUA a crescut cu aproape 10% față de 

acum o lună. 

Totuși, analiștii așteaptă o stabilizare a cotațiilor în jurul valorilor actuale, deoarece 

țările exportatoare de petrol (OPEC) au decis încă din aprilie o creștere a 

producției, anticipând această creștere a cererii. 

(Sursa: biziday.ro) 

 


